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رئیس سازمان انرژی اتمی:
تحقیقات کاربردی را شتاب 

 می دهیم
 معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
انرژی اتمی ایــران اظهار کرد: متخصصان 
ســازمان انرژی اتمی ایــران با رویکرد حل 
مسئله مشــغول فعالیت هســتند و برای 
پیشــرفت و پیشــبرد فنــاوری هســته ای 
تلاش می کنند تــا نتیجه فناوری های نوین 
در زندگــی مردم، جامعــه و اقتصاد ملی 
ملمــوس و محســوس باشــد. «محمــد 
اســلامی» دیروز در آییــن رونمایی از مولد 
تمام بومی فرکانس رادیویی توان بالا مبتنی 
 بر لامپ مگنترون باند s در بیست وپنجمین 
نمایشــگاه بین المللی پژوهــش، فناوری 
و فن بــازار گفت: ســامانه ای کــه امروز از 
آن رونمایــی شــد، یکی از اجــزای اصلی 
ذرات  شــتاب دهنده های  تعیین کننــده  و 
محســوب می شــود و در صنایع مختلف 
و عرصه های گوناگون کشــور بــه آن نیاز 
مبرم داریم. او تأکید کرد: رویکرد ســازمان 
انــرژی اتمی ایران مبتنی بــر «نوآوری باز» 
بوده و این روند ســبب شــده تــا زنجیره 
هماهنگــی و همکاری میان شــرکت های 
دانش بنیان و دانشــگاه ها را تقویت کنیم و 
با تعریف مســئله و تعیین شرایط مناسب، 
به تحقیقات کاربردی شتاب دهیم. اسلامی 
تصریح کــرد: ایــن جریان تــداوم خواهد 
داشت و پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای 
با مشــارکت دانشــگاه ها و شــرکت های 
دانش بنیان به  صورت مستمر در این مسیر 
حرکت می کند و بــه یاری پروردگار متعال 
تأثیرات خود را در این راه روزافزون خواهد 
کــرد. رئیس ســازمان انرژی اتمــی ایران 
گفت: همچنین در غرفه پژوهشــگاه علوم 
و فنون هســته ای در این نمایشــگاه شاهد 
اقدامات و تلاش های فراوان همکارانمان 
در حوزه مسائل مهم و نیازهای مبرم کشور 
نظیر بخش های ســلامت و امنیت غذایی 
هســتیم. او افزود: اهمیت این موضوع در 
جایی است که باید در حوزه های حفاظت 
از آب و خاک، مقاوم بودن گونه های گیاهی 
به شرایط مختلف زیست محیطی، بازدهی 
و افزایــش بهره وری از فناوری هســته ای 
پرتودهی محصولات کشــاورزی  به ویــژه 

استفاده شود.

استقبال کشورهای عضو آ سه آن 
از بازدید منطقه آزاد چابهار

 سفارت جمهوری فیلیپین به نمایندگی 
از ســفرای شش ســفیر آ ســه آن از وزارت 
خارجه و ســازمان منطقه آزاد چابهار بابت 
ایجاد فرصــت بازدید از منطقه آزاد چابهار 
مراتــب قدردانی و تشــکر خــود را اعلام 
کرده اســت. در متن قدردانی این ســفارت 
آمده اســت: «ضمن اظهــار تعارفات خود 
به وزارت امور خارجه جمهوری اســلامی 
ایران، به نمایندگی از ســفارت های برونئی 
دارالاسلام، اندونزی، مالزی، تایلند و ویتنام 
در تهــران، افتخــار دارد مراتــب قدردانی 
صمیمانــه شــش ســفیر آ ســه آن مقیم 
تهــران را به ســازمان منطقــه آزاد چابهار 
در تاریخ هــای ۲۲ تا ۲۴ آبــان ۱۴۰۳(۱۲ تا 
۱۴ نوامبر۲۰۲۴) ابــراز نماید ». در این بیانیه 
تأکید شــده است: «بازدید سفرای آسه آن از 
منطقه آزاد چابهــار، بر ظرفیت های بالقوه 
برای همــکاری و تعامل میان کشــورهای 
متبــوع آنان و جمهوری اســلامی ایران در 
زمینه های گوناگــون از جمله صنایع فولاد، 
محصولات پتروشیمی، عملیات بندری حتی 
دانشــگاه های  با  آکادمیک  همکاری هــای 

برجسته چابهار تأثیر گذار است ».

پاسخ روابط عمومی معاونت هنری 
به اخبار کذب در شبکه های مجازی

ضرورت پرهیز از هرگونه بی دقتی 
و تحریف واقعیت

امــور هنری   روابط عمومــی معاون 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی درباره 
خبــری کــه در شــبکه های اجتماعــی 
مبنی  بر تأیید یا اصطلاحا پسندیده شــدن 
یــک خانم  (ویدئوی)  پســت  (لایــک) 
خواننده در فضای مجازی منتشــر شده، 
توضیح داد: بدیهی اســت کــه معاون 
هنری بــه منظور اطــلاع از موضوعات 
روز و مطــرح در حــوزه فعالیــت خود، 
بــه صفحه مذکــور در فضــای مجازی 
مراجعه و این ویدئوی پربازدید شده اخیر 
را مانند بسیاری دیگر از کاربران  مشاهده 
کرده اســت، اما صفحه ایشــان را دنبال 
نکرده و محتوای منتشــره تأیید (لایک) 
نشده است و آنچه در این ارتباط در  حال 
انتشــار در فضای مجازی اســت خلاف 
واقعیت بوده و تکذیب می شــود. ضمن 
تشــکر از دغدغه های بیان شده، رسالت 
همه رســانه ها و خبرنگاران را انتشــار 
اخبار به صورت دقیق و پرهیز از هرگونه 

بی دقتی و تحریف واقعیت می دانیم.

داود حشمتی: ۱۹ شهریور سال ۱۳۹۲ و درحالی که فقط چند روز از تحلیف 
حسن روحانی گذشته بود، او علی شمخانی را به عنوان دبیر شورای  عالی 
امنیت ملی جایگزین سعید جلیلی کرد. انتصابی تا این اندازه زودهنگام که  بعدها 
در دوره رئیســی تداوم نداشــت. تغییر شــمخانی چیزی نبود که به راحتی امکان 
انجامش وجود داشته باشد؛ حتی برای رئیسی. بعدها محمود واعظی، رئیس دفتر 
و فرد نزدیک به حســن روحانی، گفته بود که او البته انتخاب اول حســن روحانی 
نبود. با این حال شــمخانی حتی بعد از رفتن حسن روحانی در قدرت ماند  تا اواخر 
سال ۱۴۰۱ که با فشار جریان تندرو  اصولگرایی که این روزها به پاجوش ها معروف 
هســتند، کنار برود. ماجرا تا آنجا پیش رفت که شاهد افشاگری علیه شرکت های 
فروش نفت فرزندان شمخانی و حتی اعدام علیرضا اکبری بودیم؛ کسی که گفته 
شــد در دوران مســئولیت او در وزارت دفاع با شــمخانی همکاری داشــت. حالا 
شــمخانی دوباره بازگشته تا خط سیاســی خود را در نقطه ای تعریف کند که حد 
فاصل دیگر سیاســت ورزان است. نقطه ای در سیاست که حتی در میانه بودن هم 
در نزدیکی حســن روحانی قرار ندارد. او در جایی ایســتاده درســت در کنار دست 
محمدباقر قالیباف. هر  دو  آنها نیز از کسانی بودند که در زمان تصویب برجام تلاش 
کردند خودشــان را به آن متصل کنند و بعدها بر ســر احیا نکردن آن نقش آفرینی 
داشتند. شــمخانی در مصاحبه اخیر با تکیه بر قانون راهبردی مجلس  که حسن 
روحانی آن را مانع اصلی احیای برجام می داند، مشــخص می کند که در سیاست 
قصد دارد در کنار کسی همچون قالیباف بایستد. اظهارات او همچنین این تحلیل 
را بــه وجود می آورد که فرماندهان ســابق جنگ از جنــس محمدباقر قالیباف و 
شمخانی، در آخر دوره حسن روحانی برنامه ای برای بازگشت به قدرت داشتند که 
ظاهرا هر دو به ناکامی انجامید. قالیباف درحالی که شــایعه شده بود  پوسترهای 
انتخاباتــی خودش را هم چــاپ کرده، با حضور ابراهیم رئیســی در انتخابات، در 
ناامیدی و یأس وارد انتخابات نشد و پروژه حذف ظریف از انتخابات سال ۱۴۰۰ که 

از همان قانون اقدام راهبردی کلید خورده بود، به ناکامی انجامید.

هم گرایی قالیباف و شمخانی در پرونده هسته ای
پیش تر یک بار جــواد ظریف گفته بود که قانون اقدام راهبردی کار آنهایی بود که 
فکر می کردند قرار اســت من در انتخابات شــرکت کنم، اما خودشان هم نصیبی 
نبردند. کنایه ظریف مشــخصا به قالیباف بود. بنابراین می توان گفت پروژه حذف 
ظریف از همان زمان کلید خورده بود؛ چر اکه با آمدن بایدن، احتمال احیای برجام 
قوت گرفت. آنها به خوبی می دانستند با احیای برجام هر کسی که به دولت روحانی 
منتسب باشــد، با اقبال مردم مواجه می شود. از همین رو این قانون در حد فاصل 
رأی آوردن بایدن تا نشســتن او بر کرســی ریاست جمهوری کاخ سفید، در مجلس 
تصویب شــد.  اما حالا اظهارات قالیباف و شمخانی نشان می دهد دو طرف در یک 
همکاری مشــترک در این زمینه به سر می بردند. فاز دوم حمله هم با انتشار فایل 
صوتی مصاحبه ظریف و ســعید لیلاز کلید خورد تا تیر آخر باشد به حذف ظریف 

در انتخابات سال ۱۴۰۰.
 نگاهی به اظهارات قالیباف در گذشــته هم نشــان می دهد کــه او از همکاری با 
شمخانی ذیل عنوان شورای  عالی امنیت ملی سخن گفته بود: «می گویند دولت 
باید مجری سیاست های رهبر معظم انقلاب در سیاست خارجی باشد، اما قانونی 
را که مورد تأکید ایشان اســت و به درخواست شعام همان دولت تصویب شده، 
قبول ندارند» (خرداد ۱۴۰۳). شمخانی هم بر این وضعیت اصرار دارد و با حمایت 
از اقدامی که انجام شــد، می گوید دولت روحانی قصد نداشــت هیچ اقدامی در 
قبال خروج ترامپ از برجام بکند. او با طرح این پرســش که «راه مقابله و خروج 
از برجام این است؟» ادامه می دهد : «امروز یکی از دلایل وجود دستاورد هسته ای 
فنی ایران آن قانون اســت. آن قانون خواست که این کارها را انجام دهید. طرف 
ایرانی اصلا اعتقاد به عکس العمل نداشت. برخی می گویند ما ۶۰ درصد ساختیم 
در صورتی که به این ترتیب نیســت. ۶۰ درصد را قانون راهبردی ساخت، دیگران 
تصمیم گرفتند، ساختند». قالیباف هم در جریان انتخابات قریب به مضمون همین 
حرف هــا را گفته و تأکید می کرد: «به خاطر بیاورید زمانی که ترامپ برجام را پاره 
کرد، دولت وقت چه کرد ». شمخانی همچنین مسئولیت وضع موجود در پرونده 
هســته ای و وضعیت اقتصادی را هم به نوعی پذیرفته و گفته است: «چیزی که 
اروپایی ها می گویند ســانتریفیوژ پیشــرفته راه اندازی نکنید، ســطح غنی سازی را 
کاهش بدهید و سطح انباشت را پایین بیاورید، اینها ناشی از اقدامات بعد از قانون  
راهبردی اســت. واقعیت این است که وقتی گروسی، دبیرکل آژانس بین المللی، 
به ایران آمد، خیلی توافقات خوبی با او انجام شد. گروسی هم خیلی تلاش کرد. 
ما در مورد هیچ چیزی قول توقف ندادیم اما قول عدم انباشت دادیم که توقف با 
عدم انباشــت متفاوت هستند ». همه چیز البته در همان آذر ماه ۱۳۹۹ رقم خورد. 
جایی که مشخص شد ترامپ باخته و احتمال احیای برجام هست، اما شمخانی 
و با همکاری مجلس قالیباف طرحی را که شهریور   همان سال و قبل از انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا توسط کریمی قدوسی ها تدوین شده بود، در آذر  تصویب 

کردند.
بعدها روحانی فاش کرد که در نیمه آذر آن ســال به عنوان رئیس شورای  عالی 
امنیت ملی به دبیرخانه (که مســئول آن شــمخانی بود) نامه ای نوشــته که در 
پرونده هسته ای باید مجلس با وزارت خارجه همکاری می کرد، اما این کار انجام 
نشد و شــمخانی از دستور رئیس خود تخطی کرده اســت. حسن روحانی گفته 
بود: «در مصوبه شورای  عالی امنیت ملی به صراحت آمده که هرگونه مصوبه ای 
در مجلس در رابطه با موضوع هســته ای باید بــا هماهنگی وزارت امور خارجه 
باشــد، ولی متأســفانه مجلس بدون هماهنگی عمل کرد. ضمنا رئیس شورای  
عالــی امنیت ملی در نامه ۱۳۹۹/۰۹/۱۵ خــود به دبیرخانه تصریح کرد که بدون 
نظر رئیس شــورا، دبیرخانه حق اظهارنظر و اقدام ندارد ». چشــم انداز آینده هم 
البته همان اســت که روحانی پیش تر گفته بود. او تأکید می کرد که در آینده هم 
با وجود این قانون، کاری از پیش نمی رود: «مســئله برجام در اســفند ۹۹ یا نه در 
فروردین ۱۴۰۰ حل می شد. آقای دکتر ظریف طرحی به شورای  عالی امنیت ملی 
آورد، زمان بندی کرده بود. تقریبا اواخر فروردین ۱۴۰۰ توافق نهایی می شــد. همه 
زمان بندی ها را آورده بود. در شورای  عالی امنیت ملی با اکثریت قاطع آرا تصویب 
شــد. فقط یک نفر مخالف بود. ولی خب نشد ما اجرا کنیم. بیشترین عامل همین 
قانــون بود که جلوی مــا را گرفته بود. طبق این قانون هیچ وقت برجام درســت 
نمی شود. این سه سال که کاری نشد، برجام سال آینده زمانش تمام می شود. اگر 
صد سال دیگر باشد، باز هم با این قانون حل شدنی نیست. قانونی است که معلوم 

است برای اینکه جلوی ما را بگیرند ».
آن طرف هم شــمخانی اما شــاید با نگاهی به انتخابات ریاســت جمهوری اخیر 
به درستی فهمیده باشد که جامعه ایران به یک نظامی رأی نمی دهد. او در همین 
مصاحبــه اذعان می کند: «جامعه ایران در تمام این چهار دهه، به یک نظامی رأی 
نداد...». شــمخانی درحالی کــه می خندد، در جای دیگــری از مصاحبه می گوید: 
«مردم ایران به یک نظامی رأی نمی دهند». قالیباف و شمخانی را در سیاست ایران 
می توان در یک دســته بندی واحد قرار داد. آنها بخشی از فرماندهان جنگ هستند 
که از نظامی گری به سیاست نقل مکان کردند و با هر  دو دسته دیگر نظامیان ایران 
خود را در جایگاهی متفاوت تر می بینند. آنها نه می خواهند در جایگاه فرماندهان 
فعلی ســپاه بوده و از سیاست به دور باشــند، نه می خواهند مانند حامیان جریان 
جلیلی، رئیســی و احمدی نــژاد در نقطه اوج انقلابی گری قرار بگیرند. شــاید اگر 
قالیباف و شــمخانی زودتر این را درک می کردند که آن طور  که شــمخانی اعتراف 
کــرده «مردم به یــک نظامی رأی نمی هند»، ســعی و تلاش بیهــوده ای را برای 
انتخابات ۱۴۰۰ رقم نمی زدند و پروژه تقابل با احیای برجام و همکاری با قالیباف را 

کلید نمی زدند و کشور هم مسیر دیگری در پیش می گرفت.

معاون پارلمانی دولت از درخواست تعلیق ابلاغ قانون حجاب و تدوین لایحه اصلاحی برای این قانون خبر داد

مکث اورژانسی قانون حجاب
آیت االله بیات زنجانی: دین مبنایش بر آزادی است. دلیل؟ آیه مبارکه آیت الکرسی؛ دین با اکراه نمی سازد

خبر یادداشت

سیـاستسیـاست

وحیده کریمی: «درخواســت کردیم قانون عفــاف و حجاب ابلاغ 
نشود و در حال آماده کردن لایحه اصلاحی و ارسال آن به مجلس 
هســتیم»؛ همین جمله از معاون پارلمانی دولت کافی بود تا بار 
دیگر توجهات به مســئله ابلاغ قانون حجاب و عفاف که قالیباف 
و جریان تندرو مصرانه به دنبال ابــلاغ آن تا ۲۳ آذر بودند، جلب 
شــود. زمانی  که لایحه حجاب و عفاف در یک روند شــتاب زده و 
البته غیرکارشناسی ماده هشتادو پنجی شــد و از ۱۵ ماده ارسالی 
توســط دولت در کمیســیون قضائی مجلس به ۷۰ ماده افزایش 
یافت، نشانه هایی آشکار از نقش اعضای جریان تندروی مجلس 
در بند  بند این لایحه قابل رؤیت بود؛ ســخت گیری هایی که حتی 
بــرا ی مجرمانی همچون مرتکبان جــرم آدم ربایی یا قاچاق مواد 
مخدر هم وجود نداشت. آن لایحه به دور از چشم نمایندگان مردم 
در پســتو نوشته شــد و حتی وقتی غلامرضا نوری قزلجه، رئیس 
وقت فراکسیون مســتقلین مجلس، در نطق پیش از دستور خود 
درباره تبصره ای از لایحه هشــدار داد و گفت: «اگر یک دانش آموز 
۱۰ ســاله   در مدرســه ای خلاف این قانون عمل کند، حتما اگر شما 
صبح دانش آموز خود را به مدرســه فرستاده باشید، شب باید وی 
را از کلانتری تحویل بگیرید و این می تواند جامعه را به هم بریزد»، 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس امــا او را متهم به دروغ گویی 
کــرد و گفت: «در هیچ کجای لایحه فوق هیچ فردی و هیچ خانم 
زیر ۱۸ سالی حتی احضار نخواهد شد و به کلانتری برده نمی شود. 
اینکه شما می گویید باید آنها را از کلانتری جمع کنید، کاملا دروغ 
محض اســت». نوری قزلجه در آن زمان به ســایت دیده بان ایران 
گفت نسخه ای از لایحه را که تبصره مذکور در آن بوده به قالیباف 
نشــان داده و خواستار فرصت پاسخ گویی شــده اما قالیباف به او 
اجازه صحبت نداده است . نقدهای این چنینی از زمان نهایی شدن 
لایحه کم نبود، اما آن متن اولیه همچنان از چشــم ها پنهان ماند 
و در رفت و برگشــت به شــورای نگهبان کمی تغییر کرد و به ۷۴ 
ماده افزایش یافت و علاوه  بر سخت گیری های اولیه، جریمه های 
نجومی و مجازات های کیفری شــدیدتر در آن گنجانده شــد و در 

نهایــت بعد از تأیید شــورای نگهبان، زمانی که 
زمزمه ابلاغ آن رسانه ای شد، متن نهایی منتشر 
و مشخص شــد همه تغییر و تحولات در قانون 
فعلی با تندروی خاصی نگارش شــده و اجرای 
آن و تکالیفــش که برای همــه ارگان ها دولتی 
و حتی بخش خصوصی تعیین شــده، قابلیت 
اجرا نخواهد داشت. بنابراین توصیه کارشناسان 
تعلیــق ابلاغ و اصلاح این قانــون مملو از ایراد 
بود که با مقاومت جریــان پایداری که حمایت 
رئیس مجلس را نیز با خود داشــتند، به مرحله 
ابلاغ رسید و تاریخ ۲۳ آذر موعد اعلامی قالیباف 
برای ابلاغ تعیین شــد. اما با گذشت روز موعود 
همچنان خبری از ابلاغ نیســت. هرچند نیکزاد 
در این باره گفته است: «آقای رئیس جمهور درباره 
همین موضوع عفاف و حجاب صحبت کرده و 
شورای  عالی امنیت ملی گفته بود فعلا سه ماه 
مســکوت بماند، لذا اگر وقت تمام شــود، بنای 
آقای رئیس مجلس این اســت که ابلاغ کند». 
او همچنین گفته: «چون قرار است این قانون را 
رئیس مجلس ابلاغ کند، منتها کلیات قضیه این 
اســت که اگر از جای خاصی که قانونی و بالاتر 
از آن مصوبه باشد، ابلاغ شود، دست نگه دارید، 
ابلاغ به تأخیر خواهد افتاد». حال دبیری در باره 
آخرین وضعیت قانون عفــاف و حجاب، گفته 
اســت: «ما درخواســت کردیم فعلا این قانون 
ابلاغ نشــود و یک لایحــه اصلاحی به مجلس 
ارسال می کنیم تا این موضوع فعلا متوقف شود 
و سپس بررسی های بیشــتر را انجام دهیم. در 
 حال آماده کردن لایحه اصلاحی قانون عفاف و 
حجاب برای ارسال به مجلس هستیم». همین 
اظهارنظر و البته ابلاغ نکردن قانون توسط رئیس 
مجلس، نشان از توافقی جدید برای جلوگیری از 

تبعات ابلاغ قانون فعلی است.
اکبــر رنجبــرزاده، نماینــده مردم اســدآباد 
در مجلــس شــورای اســلامی، در گفت وگو با 
خبرآنلایــن در مورد چرایی ابلاغ  نشــدن قانون 
عفاف و حجاب در موعد مقرر گفته اســت:  من 
عضو هیئت رئیسه نیستم اما می دانم که شورای  
عالی امنیت ملی فعلا مانع شده و متوقف شده 
اســت. او گفت: از آنجایی که این شورا بالاترین 
رکن تصمیم گیر درباره مســائل امنیتی کشــور 
است، تصمیم گرفتند این اتفاق بیفتد و همه تابع 
مسیر و چارچوب های قانونی در کشور هستیم . 
هرچند امیرحســین بانکی پور، رئیس کمیسیون 
مشــترک جوانی جمعیت و حمایت از خانواده 
مجلس شورای اسلامی، همچنان اصرار بر ابلاغ 
این قانون دارد و درباره این سؤال که دولت چه 

زمانی می تواند لایحه اصلاحــی بدهد؟ گفت: لایحه «حمایت از 
خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجاب» در شورای نگهبان 
تأیید و به قانون تبدیل شــده اســت، برای همین اگر هم قرار باشد 
دولت  لایحه اصلاحی بدهد، باید شــش ماه پس از اجرای قانون 

باشد.
حســنعلی اخلاقی امیری، دیگر موافق قانون حجاب و عفاف  
 نیز با اشــاره به مصاحبه اخیر شــهرام دبیری، معــاون پارلمانی 
رئیس جمهــور، درباره آخرین وضعیت قانــون عفاف و حجاب و 
درخواســت دولت چهاردهم برای  ابلاغ نکردن این قانون از سوی 
رئیس مجلس عنــوان کرد: «همان طور که پیش تر عنوان شــده 
بود، قانون عفــاف و حجاب قرار بود در اواخر آذرماه ابلاغ شــود 
اما به دلیل تعطیلی این هفته مجلس شورای اسلامی این قانون 
در ابتــدای هفته آینده، یعنی اول دی بــه دولت چهاردهم ابلاغ 
خواهد شد. قطعا راه اصلاح قانون باز است؛ یعنی دولت در قالب 
لایحه ای با همکاری نماینــدگان مجلس می تواند قانون عفاف و 

حجاب را اصلاح کند و برای ارتقای عملکرد آن تلاش کنند».
در این بین هرچه نمایندگان جریان تندرو به دنبال تســریع در 
ابــلاغ این قانون با علم به تبعات و تنش هــای حتمی اجرای آن 
هستند، مخالفت افکار عمومی و کارشناســان با این قانون ادامه 
دارد. مرتضی الویری، چهره سیاســی اصلاح طلب و نماینده ادوار 
مجلس شورای اســلامی، گفته است: قانون عفاف و حجاب هم 
ضد اسلامی و ضد انسانی است، هم ضداخلاق و ضداقتصادی. او 
همچنین پیشنهاد داده: «طرح مسائل مرتبط با قانون جدید عفاف 
و حجاب در شورای  عالی امنیت ملی و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام از جمله راهکارهای پیش پای مســعود پزشــکیان است». 
الویری معتقد اســت: «آنچه تحت عنوان قانون عفاف و حجاب 
نام گرفته، به نظر من یک فاجعه در کشور به وجود خواهد آورد». 
عطریانفر، دیگر چهره سیاســی اصلاح طلب نیز معتقد است: «در 
رابطه با قوانینی که مجلس شورای اسلامی تصویب می کند، باید 
به نکته ای مهم اشــاره کرد. هرچقدر این قوانین به حوزه مباحث 

عمومی و اجتماعی نزدیک تر باشد، از حساسیت بیشتری برخوردار 
خواهد بود. ممکن است مجلس یک سری قوانین اقتصادی را ولو 
با نارضایتی مردم عملیاتی کند، ولی در مسائل اجتماعی هیچ وقت 
نمی توان با ابزار تندی، تحکم و فشار قانونی که جامعه نسبت به 

آن واکنش دارد، عملیاتی کرد ».

آیت االله بیات زنجانی: دین با اکراه نمی سازد
در ایــن بین، نگرانی از تبعات اجرای قانون مورد انتقاد اکثریت 
جامعه، واکنش علمای دین را هم به دنبال داشته و دیروز آیت االله 
بیات زنجانی با انتشــار بیانیه ای در باره مســئله برخورد با حجاب 
ماننــد آنچه در قانون حجاب و عفاف آمده، نوشــته اســت:  دین 
مبنایش بر آزادی است. دلیل؟ آیه مبارکه آیت الکرسی. دین با اکراه 
نمی ســازد. به همین دلیل در سوره مبارکه نور آمده است که «قل 
للمؤمنین»؛ به کســانی که ما را قبول دارند بگو. نمی گوید خودت 
بکن. نمی گوید خودت به سرشــان چادر کن. شما به آنها بگو خدا 
وا  می گوید شما این گونه خودتان را حفظ کنید؛ «قُلْ لِلْمُؤْمِنِینَ یَغُضُّ

مِنْ أبَْصَارِهِمْ».
 به مؤمنین بگویید، به مؤمنات بگویید. مؤمنین یعنی کسانی که 
شما را قبول دارند. ما یک بحث فنی داریم که این «لا اکراه» اخباری 
اســت یا انشائی. اگر به معنی اخبار باشد، معنی اش این است که 
اسلام خبر می دهد که در ذات دین اکراه نیست. نگاه دیگر می گوید 
«لا اکراه» معنایش «لا تکره» است، یعنی مجبور نکنید، اجبار نکنید 
مردم را، مردم را با اجبار به مســئله ای ســوق ندهید. پس چه به 
معنی اخبار باشد و چه به معنی انشــا، در هر دو صورت، اکراه با 

آزادی نمی سازد. اساس دین بر آزادی است.
آیت االله بیات زنجانی همچنین در پاسخ به توجیه بهشت 
اجباری که به دلیل سخت گیری جریان رادیکال در امر حجاب 
بارها مطرح شــده  هم نوشته است: «من معرفت را با آزادی 
می پذیرم.توحید را آزادانه می پذیرم. معاد را آزادانه می پذیرم. 
حجاب را آزادانه می پذیرم. اگر آزادی نباشــد که پذیرش معنا 
پیدا نمی کند. من دموکراسی را هم این گونه 
معنا می کنم: جایی که انسان می تواند آزادی 
خودش را دســت نخورده نشــان بدهد. این 
دموکراســی است. ظهورش هم با انتخابات 
اســت. من باید آدم خودم را بشناســم و این 
با آزادی اســت. همیشه این را گفته ایم و باز 
هم عــرض می کنم که ما بهشــت و جهنم 
اجباری نداریم، بلکه بهشت و جهنم انتخابی 
اســت. انســان خــودش انتخــاب می کند. 
انســان جوهره اش با این چنــد چیز متقوم 
است: فهمیدن، ارزیابی کردن، مقایسه کردن، 
علاقه مند شــدن و خواســتن. اگر اینها شد، 
آزادی معنا پیدا کرده است. من باید بفهمم، 
ارزیابی کنم، مفاسد را ببینم، تبعات را ببینم، 
برکات را ببینم و از آن طرف میل هم داشــته 
باشــم و بخواهم. یکی از شرایط آزادی میل 
اســت. فردی از امام موســی بن جعفر (ع) 
سؤال کرد که روایت می گوید نماز اول وقت 
ثوابش خیلی بالاست، اما من الان خسته ام. 
آیا الان بخوانم و اول وقــت را مراعات کنم 
یا دو، سه ســاعت بعد بخوانم که حالم سر 
جایش بیاید و با حال خــوب بخوانم؟ امام 
فرمــود چرا با خســتگی می خواهــی نماز 
بخوانی؟ وقتی که علاقه پیدا شــد، بخوان». 
آیت االله سبحانی، از مراجع تقلید شیعیان نیز 
در پاســخ به پرسشی درباره موضوع حجاب  
گفته است: «این جانب در مسجد اعظم پس 
از فراغت از درس خارج اصول دو مطلب را 
یادآور شــدم. مطلب نخست، اینکه حجاب 
اجباری دو تفسیر دارد؛ تفسیر اول آن غلط و 
تفسیر دوم آن مورد اتفاق همه علمای اسلام 
است. اما تفسیر غلط اینکه اگر زن بی حجابی 
در کوچه و خیابان مشاهده شد، مأمور دولتی 
فورا چــادری به دســت بگیرد و بر ســر او 
بیفکند و او را مجبور به رعایت حجاب کند. 
این تفســیر مســلما غلط و احدی از عالمان 
اسلامی چنین فتوایی نداده است. اما تفسیر 
دوم و صحیح آن، این اســت که منکرات بر 

دو نوع است:
۱- فردی منکری را در دور از چشم مردم در 
خانه خود انجام می  دهد، تکلیف او با خدا ست و 

ما درباره او تکلیفی نداریم.
۲- منکــری کــه وجــود آن مضر بــه حال 
جامعه اســت، مســلما باید حکومت اسلامی 
از آن جلوگیــری کند. کســی بخواهد آشــکارا 
مشــروب خواری یا قماربازی  کند، مسلما چنین 
منکراتی مایه گسترش گناه در جامعه می شود».

میثاق اکبری: انتشــار جزئیات «قانون حمایت از خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف و 
حجاب» که در جامعه به قانون حجاب شــناخته می شود، بازتاب گسترده ای در محافل 
رســمی و غیررسمی داشته اســت. فارغ از هرگونه سوگیری سیاســی و اجتماعی، نگاه 
شــرعی متفاوتی می توان به این قانون داشــت؛ دیدگاهی که احکام و قوانین شرعی را 
مبتنی بر مصالح و مفاسد دانسته و غایت و هدفی برای هر قانون در نظر می گیرد. آنچه 
در اجرای قوانین شــرعی مطمح نظر اســت، حرکت جامعه به ســوی دین داری است. 
چنانچه حکم یا قانونی منجر به فاصله گیری کثیری از آحاد مردم از دین اســلام شــود، 
آن حکم یا قانون نقض غرض شــارع اســت. شــارع مقدس در احکام متفاوتی نفرت و 
فاصله گرفتن مردم به جهت اجرای قوانین شــرعی را ممنوع اعلام کرده  تا آنجا که فقها 
این ممنوعیت را قاعده دانســته و در اســتنباط احکام و اجرای شــریعت به آن تمسک 
جسته اند. قاعده «حرمت بدبینی به دین» بیانگر نگاه غایت گرایانه شارع به احکام شرعی 
است. مطابق این قاعده چنانچه اجرای حکمی از احکام شرعی سبب بدبینی یا سوگیری 
بخش اعظمی از جامعه به اصل دین شــود، با سنجه مصلحت گرا باید اجرای آن حکم 
به نفع اصل شریعت متوقف شود. این قاعده البته حدودی دارد و به معنی عرفی بودن 
احکام شرعی نیست. حد نهایی این قاعده اساس دین است. تعیین مصادیق اساس دین 
نیز البته وظیفه فقهاست، اما قدر مسلم آن است که اصول دین و حق الناس از مواردی 
اســت که به بهانه اجرای این قاعــده نمی توان آنها را در نظر نگرفت. از ســویی دیگر، 
مجرای این قاعده محدود به خرده احکام های فرعی نیست، بلکه با همین نگاه می توان 
حــدود الهی را که وجوب، میزان و نحوه اجرای آن در قرآن کریم به عنوان بالاترین منبع 
احکام شــرعی آمده، متوقف کرد. توضیح اینکه در اجرای حد رجم (سنگســار) جمعی 
از فقهــا بر این باورند که چنانچه اجرای رجم در ملأعام با شــرایط مصرح قرآن موجب 
بدبینی افکار عمومی از احکام اسلام شود، باید اجرای آن متوقف شود. باید توجه داشت 
که حدود، هسته سخت مجازات شرعی است که برخلاف تعزیرات، اختیارات گسترده ای 
در اعمال تخفیف بــرای حاکم وجود ندارد، اما همین حدود نیز چنانچه موجب بدبینی 
درباره اســاس اسلام شود، قابل توقف است. اما قانون حجاب از جمله قوانینی است که 
در دســته تعزیرات قــرار می گیرد، حاکم در اعمال و اجرای آن اختیار گســترده ای دارد. 
نگاهــی به مــواد مختلف این قانون نشــان می دهد که این قانون نه تنهــا درباره بانوان 
سخت گیری های اساســی در صورت رعایت نکردن حجاب داشته، بلکه درباره صاحبان 
مشــاغل، حِرَف و کســب  وکارها نیز تکالیفی تعیین کرده و اعلام داشــته که در صورت 
تذکر ندادن درباره بدحجابی یا بی حجابی، این اشــخاص مجازات خواهند شــد. فارغ از 
اینکه چه ایرادات ماهوی می توان به قانون حاضر وارد کرد، ســؤال اساسی این است که 
چقدر به اثرگذاری مثبت آن اندیشیده شده است؟ آیا قانون به هدف خود خواهد رسید؟ 
در ســال ۱۳۹۵ مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی پژوهشــی در باب حجاب 
منتشــر کرد که نشــان می داد فقط ۴۰ درصد مردم با مداخلــه دولت در حجاب موافق 
هســتند (طبعا این مقدار در سال های اخیر کاهش نیز یافته است). وقتی اکثریت نسبی 
جامعه مداخله حاکمیت در مســئله حجاب (اعم از اینکه این مداخله با اجبار باشــد یا 
نه) را برنمی تابد، چگونه می توان امیدوار بود که اجرای ماده به ماده این قانون ســبب 
بدبینی آنها درباره احکام شرعی نمی شــود؟ به گفته یکی از نمایندگان مجلس اجرای 
این قانون یک بار به درخواست شورای  عالی امنیت ملی به تعویق افتاده است. به نظر 
می رسد بتوان این بار برای جلوگیری از اثر عکس این قانون و پیشگیری از بدببنی به شرع 

مقدس و احکام آن، اجرای آن را متوقف کرد.

وجوب حجاب و حرمت بدبینی به دین 

همکاری نظامیان سابق علیه روحانی
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